
قاليباف:
 مولوي ريگي

 منشأ تقريب  و تحکیم مبانی دينی بود
رئيس مجلس شوراي اسلامي در پيامي شهادت مولوي عبدالواحد 
ريگي را تسليت گفت و از دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي خواست به 
فوريت نسبت به شناسايي و مجازات عاملان اين جنايت اقدام كنند. 
به گزارش مهر، محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شوراي اسلامي در 
پيامي شهادت روحاني وارسته و گرانقدر مولوي عبدالواحد ريگي، امام 
جماعت مس��جد امام حسين)ع( شهرس��تان خاش و از علماي مروج 

وحدت به دست عوامل تروريستي را تسليت گفت. 
در اين پيام آمده است: ايشان يكي از چهره هاي سرشناس و مورد وثوق 
مردم و خوش سابقه در تمامي مراحل انقلاب، نظام و دوران دفاع مقدس 
و ادواري كه دشمنان سعي داش��تند با كينه و تعصب در ميان صفوف 
شيعه و سني اختلاف ايجاد كنند با تدابير و تلاش خويش توطئه ها را 
نقش بر آب ساختند و همواره منشأ تقريب و تحكيم مباني ديني بودند. 
قاليباف مي افزايد: لازم است دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي به فوريت 

نسبت به شناسايي و مجازات عاملان اين جنايت اقدام كنند. 
........................................................................................................................

 چند تیم عملیاتي منافقین
به دست وزارت اطلاعات متلاشي شد

چند تيم عملياتي وابسته به گروهك تروريستي منافقين توسط 
س�ربازان گمنام امام زمان)عج( در وزارت اطلاعات شناس�ايي و 

متلاشي شدند. 
به گزارش فارس، وزارت اطلاعات با انتش��ار اطلاعيه اي از شناسايي و 
متلاشي شدن چند تيم عملياتي وابسته به گروهك تروريستي منافقين 

توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( خبر داد. 
در اين اطلاعيه آمده اس��ت: با الطاف الهي و عنايات اهل بيت عصمت 
و طهارت)عليهم السلام(، سربازان گمنام امام زمان)عج( موفق شدند 
چند هسته  عملياتي وابسته به گروهك تروريستي منافقين را شناسايي 
و متلاش��ي نمايند. اين اطلاعيه مي افزايد: هس��ته هاي مزبور با انجام 
اقدامات تروريستي و خمپاره زني هاي متعدد عليه مراكز اداري، نظامي، 
انتظامي و مسكوني، ضمن وارد كردن خسارت هايي، به فضاي رعب و 
ناامني نيز دامن مي زدند. پس از رديابي و شناسايي هسته هاي خرابكار، 
سلسله عمليات هماهنگي در اس��تان هاي تهران، اصفهان و كردستان 
صورت گرف��ت و منجر به بازداش��ت 10عنصر عملياتي و پش��تيباني 
منافقين شد. در ادامه اين بيانيه آمده اس��ت: اعضاي اين هسته ها در 
عمليات هاي متعدد تروريستي به پرتاب نارنجك دست ساز در تجمعات 
مردمي و حملات خمپاره اي به مراكز فوق الاشاره پرداخته بودند و در 

حال طراحي اقدامات به مراتب شديدتري بودند. 
اين بيانيه مي افزايد: تمام فعاليت هاي تروريس��تي يادشده با هدايت 
مستقيم مقر اروپايي گروهك تروريستي منافقين واقع در كشور آلباني 
صورت گرفته و در عمليات ها حتي از عناصر سابقه دار و قديمي گروهك 
منافقين كه در ده��ه60 مورد عفو و تخفيف نظ��ام مقدس جمهوري 

اسلامي ايران قرار گرفته بودند، استفاده شده است. 
درباره كشفيات از اين تيم تروريستي هم آمده است: همراه با دستگيري 
اعضاي اين شبكه، تمامي اقلام و تسليحات و ادوات عمليات تروريستي 
همچون خمپاره، نارنجك، مواد و تجهيزات ساخت نارنجك دست ساز، 

سلاح كمري و كوكتل مولوتف، كشف و ضبط شد. 
........................................................................................................................

 جمعي از نمايندگان مجلس
از زندان بانوان قرچك بازديد كردند

عضو هيئت رئيسه كميس�يون اصل90 مجلس شوراي اسلامي از 
بازديد جمعي از نماين�دگان از زندان بان�وان در قرچك خبر داد. 
جمعي از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي از زندان بانوان در قرچك بازديد 
كردند. الهام آزاد، عضو هيئت رئيسه كميس��يون اصل90 مجلس شوراي 
اس��لامي در گفت وگو با فارس، ضمن اعلام اين خبر افزود: در جريان اين 
بازديد از وضعيت و نحوه رسيدگي به زندانيان خانم سؤال شد كه همگي از 
نحوه رسيدگي و برخورد پرسنل زندان رضايت داشتند. وي افزود: برخلاف 
فضاسازي ها و دروغ پراكني هاي انجام شده در مورد ايجاد مزاحمت هايي براي 
زندانيان خانم در ايران همانطور كه گفته شد زندانيان از نحوه رسيدگي كادر 
زندان رضايت كامل داشتند و علاوه بر اين تمام كادر زندان و حتي رئيس 
زندان از بانوان بودند. وي افزود: تنها مطالبه زندانيان در جريان اين بازديد 
اين بود كه هر چه س��ريع تر پرونده هاي زندانيان از اغتشاشات اخير مورد 

بررسي قرار گيرد و آنها خواستار تسريع در اين موضوع بودند. 
........................................................................................................................

رئيس كل دادگستري استان اصفهان:

 امیر نصرآزاداني 
عضو  يك گروه مسلحانه است

رئي���س كل دادگ���س����تري اس�تان اص��فه�ان در 
راب���ط�ه ب�ا پرون�ده امي�ر نصرآزادان�ي توضيحات�ي داد. 
به گزارش ميزان، حجت الاس��لام جعفري، رئيس كل دادگستري استان 
اصفهان در رابطه با ادعاهاي مطرح شده در فضاي مجازي مبني بر صدور 
حكم محاربه براي فردي با نام امير نصرآزادان��ي اظهار كرد: روز ۲۵ آبان 
ماه در جريان ناآرامي ها در اصفهان سه نفر از نيروهاي امنيتي به شهادت 
رسيدند كه متهمان پرونده دستگير ش��دند. وي با بيان اينكه اين پرونده 
9متهم دارد كه يكي از آنها امير نصرآزاداني اس��ت، افزود: كيفرخواست 
متهمان صادر شده اس��ت. رئيس كل دادگستري اس��تان اصفهان بيان 
كرد: امير نصرآزاداني بر اساس كيفرخواست صادرشده متهم رديف پنجم 

پرونده است و از ۲۷آبان ماه در بازداشت به سر مي برد. 
وي افزود: براساس كيفرخواست صادرشده اين فرد متهم به بغي است. 
وي با عضويت در گروه مسلحانه به صورت ش��بكه اي و سازمان يافته 
به قصد مقابله با اساس نظام جمهوري اس��لامي با سه نفر ديگر اقدام 
به اغشاش مسلحانه در تاريخ ۲۵آبان ماه كرده است كه در نتيجه اين 
اقدام به وسيله يكي از اعضاي گروه، سه تن از مأموران تأمين امنيت 
در اصفهان به شهادت رسيدند. رئيس كل دادگستري استان اصفهان 
بيان كرد: عناوين اتهامي ديگر امير نصرآزاداني عضويت در دسته هاي 
غيرقانوني به قصد بر هم زدن امنيت كش��ور و اجتماع و تباني منتهي 
به جرائم ضدامنيت كه معاونت در محاربه محس��وب مي شود، است. 
حجت الاسلام والمس��لمين جعفري گفت: تا به امروز كيفرخواس��ت 
براي متهمان پرونده صادر شده و هنوز حكمي براي متهمان پرونده 

صادر نشده است. 
وي افزود: متهم نس��بت به اقدامات مجرمانه خود به صراحت اقرار كرده 
اس��ت. فيلم دوربين هاي محل نيز وجود دارد و مستندات كافي مبني بر 
حضور اين فرد در گروه مسلحانه وجود دارد و كيفرخواست بر اساس همين 
موارد صادر شده است. حجت الاسلام و المسلمين جعفري گفت: اين پرونده 
9متهم دارد كه رسيدگي به پرونده چهار متهم در صلاحيت محاكم عمومي 
است و كيفرخواست پنج نفر از متهمان از جمله امير نصرآزاداني به دادگاه 
انقلاب ارسال شده است و در حال حاضر وكلاي پرونده در مهلت قانوني در 
حال مطالعه پرونده هستند كه اگر ايرادي به كيفرخواست داشتند، اعلام 
كنند. پرونده طبق موازين قانوني رس��يدگي و احكام اعلام خواهد شد. 
رئيس كل دادگستري استان اصفهان تأكيد كرد: فضاسازها و جوسازي هاي 
مسموم در مورد پرونده ها در اراده قضات رسيدگي كننده به پرونده ها هيچ 
تأثيري ندارد و احكام بر اس��اس موازين قانوني و با قاطعيت صادر و طبق 

قانون نسبت به اجراي احكام اقدام مي شود.

88498443سرويس  سياسي

 نگاه درست به چین 
از سیاست داخلي شروع شود

روزنامه صبح نو در سرمقاله ديروز خود نوشت: ديدار 
رئيس جمهور چي��ن از عربس��تان داراي دو وجه 
متفاوت اس��ت؛ وجه اول ذيل تقابل چين و امريكا 
قابل توضيح و تفسير اس��ت. صداي نفس چين به عنوان مدعي شكستن 
نظام تك قطبي كاملًا به گوش امريكا رسيده و طبيعي است كه رابطه گرم 
اعراب با اين كشور مدعي ابرقدرتي، خبري بد براي امريكاست، حتي اگر 
ايالات متحده، اين رابطه را با سياست موازنه مثبت دولت سعودي تحليل 
كند اما نمي توان پيام صادرش��ده از غرب آس��يا براي واشنگتن را ناديده 
گرفت. گويا زمان خيزش آرام تمام شده و چين وارد حوزه امنيتي و سياسي 
هم شده اس��ت. اينكه دولت هاي عربي به دنبال شريك جديد امنيتي و 
سياسي هس��تند و به جز امريكا، از چين هم طلب امنيت مي كنند، يك 
تغيير جدي در روابط بين الملل اس��ت كه عواقب ج��دي از جانب امريكا 

خواهد داشت. آيا واشنگتن با اين تغيير كنار خواهد آمد؟
وجه دوم را بايد ذيل سياس��ت خارجي تهران تحليل كرد. طبيعي است 
كه رابطه گرم چين با دولت سعودي كه خصومت با ايران را ترك نكرده و 
بنياد راديكاليسم را در خاورميانه بنا نهاده، خبر خوبي براي تهران نيست. 
مخصوصاً هم سخني چين با ادعاهاي سياسي برخي از اعراب عليه تهران. 
در اين ميان نبايد از نگاه طعنه آميز و تحقيرآمي��ز اصلاح طلبان و دولت 
روحاني به رابطه با شرق گذشت كه موجب شد فرصت هاي ايران در دهه 
گذشته از دست برود. در يك سال و نيم گذشته هم اين روابط فراتر از حرف 
و سخن نرفته و در همين حد هم متوقف مانده است. اكنون زمان تعيين 
تكليف پرونده چين در ايران است كه از نگاه در سطح سياست داخلي بايد 
آغاز شود و به راهبرد سياست خارجي و اجراي درست اين راهبرد بينجامد. 

زمان زيادي براي نگاه درست به شرق نيست. 
........................................................................................................................

 فهم مغرضانه و ساده لوحانه
از روابط ايران و چین

روزنامه ايران يادداش��ت ديروز خود را به موضوع 
روابط ايران و چين اختصاص داد و نوشت: جريان 
غرب گراي داخلي، س��فر رئيس جمه��ور چين به 
عربستان را به معناي پشت كردن چين به روابطش با ايران تفسير كرده اند؛ 
تفسيري ساده لوحانه از روابط بين الملل كه البته در بازي هاي رسانه اي اين 
روزها ممكن است خريدار هم پيدا كند. اين تفسير ساده لوحانه بي اعتبار 
است چراكه كش��ورها مي توانند همزمان با چندين كشور كه با يكديگر 
مناسبات عادي ندارند، در همكاري راهبردي به سر ببرند، حتي دولت ها 
مي توانند در عين آنكه روابط استراتژيك با يكديگر دارند، اختلافاتي نيز در 
برخي مواضع داشته باشند. اختلاف چين با عربستان در مسائل مختلف 
نمونه واضح اين مسئله است. با وجود آنكه عربستان در اغتشاشات اخير 
ايران دست داشته و ادامه آن را به نفع خود مي  بيند، چيني ها به صراحت 
در مقابل اين مسئله موضع گرفته اند. آنها در برابر قطعنامه حقوق بشري 
مورد حمايت برخي كشورهاي غربي و عربي رأي منفي داده و دخالت در 
امور داخلي ايران را محكوم كرده اند. با اين حال اين موضع باعث نشده است 
كه س��عودي و چين در همكاري راهبردي خود تأخي��ر بيندازند و آن را 
تحت الش��عاع اختلافات خود قرار دهن��د. بيانيه مش��ترك اخير چين و 
عربستان از جانب اصلاح طلبان مهر ابطال روابط راهبردي تهران و پكن 
تلقي مي شود اما واقعيت آن است كه اين مسئله به معناي عدول از روابط 
راهبردي دو كشور نيست، هرچند كه برخي مواضع اتخاذشده در اين بيانيه 
با واكنش منفي ديپلماتيك جمهوري اس��لامي نيز مواجه ش��ده است و 
مقامات چيني نيز بايد اش��تباه صورت گرفته را اصلاح كنند. با اين حال 
جريان فكري و رسانه اي حامي دولت قبل در فهم اين مسئله دچار مشكل 
هستند. راهبرد غرب گرايانه صرف بود كه در شرايط خروج امريكا از برجام 
توانست منافع ملي كشور را به شكل جدي تهديد كند، چراكه كشورهاي 
ش��رقي همچون چين به دليل كنار گذاش��ته ش��دن از پرونده همكاري 

اقتصادي عملًا در بسياري از زمينه ها از ايران اخراج شده بودند. 
........................................................................................................................

سیاست  خارجي انقلابي
روزنامه جام جم با بي��ان اين نكته كه 
سياس��ت خارجي انقلاب��ي، كماكان 
تبديل ب��ه كابوس غ��رب در تقابل با 
جمهوري اسلامي ايران شده است، نوشت: رؤس��اي جمهور امريكا از 
جمله اوباما، ترامپ و بايدن در دوران حضور خود در كاخ سفيد درصدد 
بودند ضمن دفرمه كردن اس��تراتژي هاي ما در قبال منطقه و جهان، 
استراتژي هاي جديدي را جايگزين آنها كنند. نخستين گام دشمنان 
نظام در اين مسير، قابل معامله جلوه دادن اصول كلان سياست خارجي 
كشور بود. به عبارت بهتر، ايالات متحده امريكا و ديگر دشمنان نظام، 
سعي كردند اصول سياست خارجي كشورمان را به تاكتيك هايي قابل 
انعطاف تقليل دهند و پس از شكستن پوسته و هسته سخت اين اصول، 

آنها را بر اساس اهداف خود انعطاف پذير كنند. 
نويسنده اضافه كرده اس��ت: در قاموس سياس��ت خارجي جمهوري 
اسلامي ايران، بازتعريف سياس��ت خارجي كشور اصالت و موضوعيت 
ندارد، بلكه بازخواني و بازتوليد آن در مقاطع مختلف از حيات انقلاب 
اس��ت كه قطب نماي حركت رو به جلوي كش��ور در نظ��ام بين الملل 
محسوب مي شود. يكي از ترفندهاي واشنگتن براي استيلا بر كشورهاي 
مخالف خود، ايجاد تغيير در اصول سياست خارجي آن كشور است. به 
عبارت بهتر، غرب درصدد بازتعريف اصول و مباني انقلاب و متعلقات 
آن)از جمله سياست خارجي انقلابي( است نه بازخواني آنها. در اينجا 
بايد مراقب بازي خطرناك فكري، انتزاعي و تئوريك غرب بود و آن را 
به صورتي جدي مورد واكاوي قرار داد، زي��را در صورتي كه اين بازي 
خطرناك به ثمر برسد، تبعات آن در حوزه و بازه تئوريك محدود نخواهد 

ماند و در عرصه اجرايي و عملي نيز خود را عيان خواهد كرد. 
........................................................................................................................

 مدعیان اصلاحات
 بايد بهاي اين خون ها را بپردازند

روزنامه كيهان در يادداشت ديروز خود به نقش 
مدعيان اصلاحات در تش��ديد حوادث اخير 
پرداخت و نوشت: مزدوران امريكا و اسرائيل 
در خارج و همچنين مزدوران دش��من در داخ��ل در ماه هاي اخير به  
صورت مستمر در جنگ تركيبي در جبهه دشمن مشغول پادويي بوده 
و هستند. در اين ميان، طيف تندرو مدعي اصلاحات، نقش ويژه اي در 
مزدوري و پادويي براي دشمن ايفا كرد. در ماه هاي اخير براي چندمين 
بار ثابت شد بيراه نبود در سال 88 سران رژيم صهيونيستي، اين جماعت 
را »سرمايه هاي اسرائيل در ايران« مي ناميدند و براي آنان سوت و كف 

و هورا مي كشيدند. 
نويسنده اضافه كرده اس��ت: آنچه عيان و آشكار است اينكه افراطيون 
مدعي اصلاح��ات بايد بهاي اي��ن خون هاي به ناحق ريخته ش��ده را 
بپردازند. خونِ مادر آرتين و آن جوان كارگر و آن دانش آموز معصوم و 
آن جوان نخبه و آن پليس غيور و آن بسيجي مظلوم بر گردن شماست. 
خس��ارت هزارو۷00ميليارد توماني آش��وب، خون ۲00كشته اي كه 
در اين چن��د ماه بر زمين ريخت، س��لب امنيت و آس��ايش از مردمي 
كه مي ترس��يدند فرزند خود را به مدرسه و دانش��گاه بفرستند يا خود 
يا عزيزان ش��ان به محل كار يا س��فر بروند، دامن زدن به ركود تورمي 
به  عنوان گزينه مطلوب غرب در جنگ اقتصادي و... همگي فهرس��ت 
مطالباتي است كه افراطيون مدعي اصلاحات به  عنوان مزدوران دشمن 

در داخل بايد هزينه و عواقب آن را تحمل كنند. 

تعدادي از نمايندگان مجلس ش�وراي اس�لامي در جلس�ه علني 
ديروز طي تذكراتي نسبت به بيانيه مش�ترك اخير چين و برخي 
كشورهاي منطقه درباره جزاير سه گانه ايران واكنش نشان دادند. 
علي نيكزاد ثمرين، نايب رئيس مجلس شوراي اسلامي در نطق پيش 
از دستور اظهار كرد: سياست حُسن همجواري با همسايگان، همواره 
به عنوان يك اصل ثابت در سياس��ت خارجي جمهوري اسلامي ايران 
مورد توجه قرار گرفته است و نظام مقدس اسلامي ثابت كرده همواره 
يك دوست و پشتيبان بزرگ براي همس��ايه هاي خود بوده است. وي 
با بيان اينكه دفاع جانانه مل��ت ايران از ملت و دول��ت عراق در هجوم 
وحش��يانه داعش به اين كش��ور، نمونه خوبي از سياست خيرخواهي 
نسبت به همسايگان است، افزود: نظام مقدس اسلامي در عين رحمت، 
نسبت به همسايگان خود در برابر هر شرارتي، محكم و قاطع و كوبنده 

برخورد مي كند. 
نايب رئيس مجلس خاطر نشان كرد: ما طالب همسايگاني آباد، امن و 
داراي رونق اقتصادي هستيم، اما در عين حال اگر شاهد بلندپروازي هاي 
خارج از حد و اندازه باشيم، پاسخ ايران مقتدر و قوي و پشيمان كننده 
خواهد بود، چه بلندپروازي در تغيير مرزها و كاهش يك همسايه باشد، 
چه اجازه دادن به گروهك هاي مزدور در اقليم غرب كشور باشد و چه 
ياوه گويي در برابر جزاير س��ه گانه متعلق به جمهوري اس��لامي ايران 

باشد. 
نيكزاد تصريح كرد: اثبات حاكميت مطلق جمهوري اسلامي ايران بر 
جزاير سه گانه، حتي نياز به بررس��ي حقوقي و معاهدات بين المللي و 

اسناد سازمان ملل متحد ندارد، كمي موزه گردي و مشاهده نقشه هاي 
قديمي كافي است اثبات شود كه اينجا خليج فارس است، نه يك كلمه 
كمتر و نه يك كلمه بيشتر و اين جزاير به طور مطلق متعلق به جمهوري 

اسلامي ايران است. 
نايب رئيس مجلس با اش��اره به اينكه ما از افزايش تبادلات اقتصادي 
كشورهاي همسايه خود اس��تقبال مي كنيم، ادامه داد: ايران دخالتي 
در امور داخلي كشورهاي همسايه ندارد اما بر سر تماميت ارضي خود 
با هيچ كشوري شوخي ندارد. ما هيچ مشكلي با اينكه قاتل خاشقجي، 
مادر معنوي داعش و گاو شيرده امريكا با كشورهاي مختلف دنيا قرارداد 
تجاري ببندد، نداريم، اما چنين حقي را براي ايشان قائل نيستيم كه در 
لابه لاي مناسبات اقتصادي، درباره جزاير ايراني، لاف در غريبي بزنند. 

نيكزاد تصريح كرد: ما منتظر شنيدن روايت هاي كشورهاي دوست و 
شركاي تجاري خود در اين زمينه هستيم، اما از ايشان مي خواهيم در 
مناسبات تجاري خود دقت داشته باشند تا برخي كلمات نامتعارف در 

گفت و شنودهاي دوجانبه و چندجانبه راه پيدا نكند. 
    جزاير سه گانه ايراني بوده، هست و خواهد ماند

حجت الاسلام عليرضا س��ليمي، نماينده مردم محلات در مجلس نيز 
در تذكر شفاهي خود گفت: رئيس جمهور چين بايد مراقب باشد فريب 
عروسك هاي كوكي كشورهاي حاشيه خليج فارس را نخورد. وي افزود: 
رئيس جمهور چين در اين سفر نش��ان داد فريب خورد و در اين رابطه 
جزاير سه گانه، ايراني بوده، هست و خواهد ماند و هر كسي بخواهد در 
اين حوزه ورود كند، با برخورد نظام جمهوري اسلامي مواجه خواهد شد.  

عضو هيئت رئيسه مجلس با تأكيد بر اينكه دولت چين بايد به پيمان 
شانگهاي وفادار باش��د، تصريح كرد: در بند ۲ اساسنامه اين پيمان به 
تماميت ارضي جمهوري اسلامي اشاره شده و كاش رئيس جمهور چين 

در اين مورد با مشاوران خود مشورت مي كرد. 
    چيني ها مسير صهيونيست ها را نروند

حجت الاس��لام مجتبي ذوالنوري، نماينده مردم قم در مجلس نيز در 
تذكري شفاهي اظهار كرد: به مسئولان چيني تذكر مي دهيم كه خود 
را در مسير انحرافي كه صهيونيس��ت ها و محور عبري- عربي طراحي 

كرده اند، قرار ندهند و به مسير درست بازگردند. 
    ايران اجازه نخواهد داد وجب�ي از خاكش در طمع ديگران 

قرار گيرد
محمدرضا احمدي، نماينده مردم رشت در مجلس هم در تذكري خطاب 
به دولت چين گفت: مراقب اظهارنظر خود درباره تماميت ارضي ايران 
قدرتمند باشيد. جمهوري اسلامي ايران در هشت سال دفاع مقدس به 
تمام ابرقدرت هاي جهان نشان داد اجازه نخواهد داد وجبي از خاك خود 

در طمع ديگران قرار گيرد. 
    سرمايه گذاران چيني احوالات خاشقجي را بخوانند

سلمان اس��حاقي، نماينده مردم قائنات و زيركوه در مجلس نيز اظهار 
كرد: ما در مورد مبادلات بين كشورها ناراحت نيستيم، اما يك توصيه 
به س��رمايه گذاران چيني داريم كه احوالات خاش��قجي را بخوانند و 
مراقب ابزارآلاتي كه هنوز در دست بن س��لمان است، باشند و از خود 

حفاظت كنند.

نمايندگان مجلس: ايران بر سر تماميت ارضی با كسی شوخی ندارد
   بهارستان
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سران سه قوه از بايد و نبايدهاي شفافيت گفتند

اعتراض سران به شفاف نبودن سه قوه!

رئيس مجلس:

 بدون شفافیت
نمي توان به كارآمدي رسید

محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس شوراي اسلامي در اين همايش 
گفت: ما به همين ميزاني كه بر حوزه محتواي نظري شفافيت تسلط 
پيدا كرده ايم و به آن عمق مي بخش��يم، نيازمندي��م كه در تحقق 
و پياده س��ازي ابعاد مختلف حكمراني نيز به شفافيت توجه كنيم 
و فاصله ميان ح��رف و عمل را هر چق��در مي توانيم كاهش دهيم. 
زماني كه سخن بگوييم و عمل در آن نباشد، اعتماد نيز نخواهد بود؛ 
اعتمادي كه مهم ترين و اصلي ترين سرمايه ملي هر جامعه اي است. 
قاليباف در ادامه با بيان اينكه امروز موضوع كارآمدي دين در اداره جامعه 
بايد هدف تمام كارگزاران نظام اسلامي باشد، اظهار داشت: بدون تعارف 
در موضوع حكمراني نو، بحث شفافيت يك اصل ملي است. در حكمراني 
نو بحث ما اين است كه كانون ارزشي حكمراني، كارآمدي است و قابل 

تصور نيست كه بدون شفافيت به كارآمدي در مجموعه اي برسيم. 
رئيس نهاد قانونگذاري كشورمان ادامه داد: امر شفافيت را كه يك امر 
ملي است، بايد يكپارچه و بدون تبعيض و به  صورت ممتد ادامه دهيم و 
صرفاً در يك مقطع نباشد. گاهي اوقات با فرازونشيب مسائل سياسي و با 
رسيدن به نقاط اوجي كه در زمان هايي كه جابه جايي قدرت در سيستم 
و دولت ها اتفاق مي افتد، مي بينيم كه با نگاه سياسي به اين موضوعات 
توجه مي ش��ود، اما نبايد اينگونه باشد بلكه بحث شفافيت اصلي مثل 

قانون اساسي است و بايد مداوم و غيرگزينشي ادامه پيدا كند. 
قاليباف در ادامه با اشاره به طرح موضوع شفافيت آرا در مجلس فعلي 
يادآور ش��د: ما پيش از ورود به مجلس نيز ق��ول آن را داده بوديم و در 
مجلس با تمام فراز و نشيب ها آن را تصويب كرديم، اما آيا شفافيت فقط 
شفافيت آراست و واقعاً نيازمند فراتر از آن نيستيم؟ حتماً هستيم و بايد 

در همه قوا و سطوح شفافيت داشته باشيم. 
قاليباف در ادامه با اشاره به طرح شفافيت كه در حال حاضر در شوراي 
نگهبان بخش��ي از آن پيش رفته و بخش��ي از آن در مجمع تشخيص 
مصلحت است چراكه در مجلس به بعضي از موضوعات اصرار شد، عنوان 
كرد: من به عنوان عضوي از اين مجمع، خواهش��م اين است كه به اين 
موضوع رسيدگي كنند. اين سؤال وجود دارد زماني كه اختلاف نظر ميان 
دولت و مجلس وجود داشته و مجلس بعد از بررسي شوراي نگهبان كه 
قانوني و محترم بوده و ممكن است، بر نظر خود اصرار مي كند و تشخيص 
به عهده مجمع گذاشته مي شود، چرا نبايد مذاكرات، صحبت ها و دلايلي 

را كه نهايتاً باعث تأييد يا ردنظر مجلس مي شود، مردم بدانند؟
وي در ادامه با بيان اين موضوع كه در حال حاضر ش��فاف ترين نهاد، 
مجلس است، ابراز داشت: هر قانوني تصويب مي شود در صحن علني 
است و همه مذاكرات، محتوا، مخالف و موافق در دسترس است و اينكه 
چه كس��اني رأي موافق و مخالف مي دهند، با قانون جديد مش��خص 
مي ش��ود. وي در ادامه خطاب به اعضاي هفت دستگاه نظارتي گفت: 
حين نظارت و بازرس��ي به اين امر هم توجه كنيد كه نبايد شجاعت 
تصميم گيري را از مديراني كه قوي و امين هستند، گرفت. امروز واقعيت 
تلخ ما اين است كه براي كارهاي نكرده از كسي توضيح نمي خواهيم 
اما براي هر كار انجام داده، بايد به دهها نفر توضيح داده ش��ود. معني 
اين حرف اين نيست كه با تخلف برخورد نشود، بايد نظارت، پيگيري 
و برخورد شود اما قرار است مجموعه هم كار انجام دهد و نبايد شجاعت 

از مديران گرفته شود. 

رئيس جمهور:

میزان پیشرفت دولت الکترونیك 
مطلوب نیست

حجت الاسلام سيدابراهيم رئيس��ي، رئيس جمهور در همايش ملي 
ارتقاي شفافيت اظهار داشت: اساس آن است كه مردم در جريان گردش 
اطلاعات، قراردادها و پيمان ها و فعاليت ه��اي اقتصادي، اجتماعي و 
فرهنگي قرار گيرند. شفافيت در حوزه شخصي و خصوصي افراد معنا 
ندارد و حريمي است كه بايد محترم شمرده شود، اما غير آن، از آنچه در 
فضاي عمومي جامعه مي گذرد و از جمله تصميم گيري ها براي كشور و 

مردم كاملاً شفاف است. 
رئيسي با بيان اينكه به دليل خساست دستگاه ها و اينكه حاضر نيستند 
اطلاعات دستگاه ها را با يكديگر لينك كنند، اطلاعات نتوانسته است به 
صورت جامع مورد بهره برداري قرار گيرد، تأكيد كرد: از ابتدا در دولت 
اعلام كرديم دولت الكترونيك عقب ماندگي هايی دارد و ما بايد از دولت 
الكترونيك به سمت دولت هوشمند حركت كنيم و اين حركت مستلزم 
همكاري همه بخش ها و دستگاه هاست. وي اضافه كرد: گام هاي خوبي 
براي شكل گيري دولت هوشمند برداشته ش��ده است. سامانه جامع 
تجارت از بخش هايي اس��ت كه حتماً مي تواند از فسادهاي احتمالي 
در فرايند كار تجاري جلوگيري كن��د و زنجيره توليد تا مصرف اگر بر 
اساس سامانه هاي فعال انجام شود، از بسياري از فسادهاي احتمالي 
جلوگيري مي كند.  رئيس جمهور اظهار كرد: س��امانه جامع تجارت 
بيش از 90درصد انجام شده است و درصدهاي پاياني آن باقي  مانده كه 
تكميل خواهد شد. اين سامانه مي تواند هم براي دستگاه هاي نظارتي 

كار را سهل و آسان كند هم براي مجريان و دست اندركاران. 
رئيسي با بيان اينكه هر چه شفافيت بيشتر باشد از فساد روابط ناسالم و 
پارتي بازي جلوگيري مي شود، گفت: ميزان پيشرفت دولت الكترونيك 
۲۵درصد اس��ت و اين مطلوب نيست و بايد به س��مت استقرار دولت 
هوشمند حركت كنيم. وي سامانه جامع تجارت و سامانه صدور نسخه 
الكترونيك را از جمله اقدامات دولت انجام در حوزه شفافيت دانست و 
تصريح كرد: در دولت سيزدهم طبق گزارش سازمان مالياتي ۲ميليون 
نفر به مؤديان مالياتي افزوده شد و اين افزايش نشان دهنده شفافيت 
است، زيرا فرار مالياتي يكي از مشكلات كشور است.  رئيس جمهور با 
بيان اينكه انتش��ار صورت هاي مالي نزديك ۴00شركت بورسي و 
غيربورسي و انتشار حس��اب افراد بدحساب و ابربدهكاران بانكي از 
ديگر اقدامات دولت سيزدهم در حوزه شفافيت است، ادامه داد: اين 
آمار تا پيش از اين دولت، سابقه نداشته و در انضباط مالي نيز مؤثر 

است. اين اقدامات در راستاي حمايت از فعالان اقتصادي است. 
رئيس جمهور اضافه كرد: اگر در گوشه و كنار فسادي پيدا شود، خود 
را موظف به برخورد با آن مي دانيم. ش��رط همكاري با دولت، روحيه 
فسادستيزي است و دوس��تان هم با همين روحيه در حال كار كردن 

هستند. شرط حكمراني داشتن روحيه مبارزه با فساد است. 
رئيسي با اشاره به سخن رهبري مبني بر اينكه »دزددزد گفتن براي 
مردم اطمينان ايجاد نمي كند«، تصريح كرد: اينكه كسي تصور كند با 
چند گزارش فساد، فساد امري فراگير است، نادرست است. امروز روحيه 
مبارزه با فساد در بسياري از دستگاه ها و مديران وجود دارد و دستگاه ها 
خود را براي مقابله با فساد موظف مي دانند. در ابتداي دولت به مديران 
اعلام كرديم شرط همكاري روحيه فسادستيزي و شرط صلاح نظام و 

حكمراني، مبارزه با فساد است.

رئيس قوه قضائيه:
 اگر دوربین به محاكم 

و زندان ها مي آمد، وضع بهتر بود
حجت الاسلام غلامحسين محسني اژه اي در همايش ملي ارتقاي 
شفافيت گفت: اگر اشتباهي صورت گرفت بايد آن را گفت، همچنين 

طبق فرمايشات اميرالمؤمنين)ع( بايد با مردم گفت وگو كنيم. 
محس��ني اژه اي در ادامه با بيان اينكه در مجلس شوراي اسلامي 
تمامي مذاكرات مجلس علني پخش مي شود، گفت: در جلسات 
علني مردم مي توانند مذاكرات را ببينند و نقد كنند اما در همين 
سياس��ت هاي قانونگذاري بايد قانونگذاري ش��فاف و بدون ابهام 
باش��د. اگر قانون داراي ابهام و اجمال بود و تفسيرهاي مختلفي 

پيش آمد، منشأ غير شفاف پيش مي آيد. 
رئيس قوه قضائيه ادامه داد: دستگاه نظارتي ممكن است بعداً به اين 
ابهام ها ورود كند كه زمان بردار است، به عنوان مثال اگر مجري قانون 
به نحوي رفتار كرد نبايد به آن اي��راد گرفت چراكه قانون مبهم بوده 
اس��ت. اژه اي با بيان اينكه فرايند كار را بايد در ديد مردم قرار دهيم، 
گفت: فرايندي را كه منتج به يك نتيجه مي شود، بايد در معرض ديد 
نخبگان قرار دهيم. در قوه قضائيه فرايند رس��يدگي به يك پرونده 
حقوقي و قضايي چگونه اس��ت؟ بايد فرايندي را كه مرقوم ش��ده يا 
به محكوميت يا برائت منتج مي شود، گفت. وي ادامه داد: كجاست 
كه مردم نبايد در جريان قرار بگيرند و كجا نبايد بگيرند. مي گوييم 
تحقيقات در مرحله كيفري محرمانه است، آيا بايد در همه جا محرمانه 
باشد؟ قبل از قطعيت حكم نمي توان جزئيات را در اختيار مردم قرار 

داد اما آيا اين با شفافيت در تضاد است؟
رئيس قوه قضائيه با اشاره به اصل قانوني علني بودن دادگاه به جز برخي 
استثناها گفت: آيا ما به اين استثناها توجه كرديم؟ انتخابات متعددي در 
پيش داريم و سؤال اين است كه آيا فرايندهاي مربوط به انتخابات شفاف 
است؟ اگر عده اي بخواهند ببينند بر چه اساسي سلب صلاحيت شده اند، 
آيا اين اشكال دارد؟ در حال حاضر بله. اما آيا قابل تجديدنظر نيست؟ 
اژه اي با طرح سؤالي پيرامون محدوديت هاي قانوني گفت: اگر شفافيت 
بود، اگر صداقت بود و آنچه را كه نوش��تيم، مردم ديدند و نقطه نظرات 
خود را اعلام كردند، اين باعث افزايش اعتماد مردم مي شود. مردم گاهي 
اوقات از حقوق خود مطلع نيستند. وي خطاب به بازرسان گفت: تمام 
آنچه رئيس سازمان بازرسي در قالب گزارش براي ما ارسال مي كند، روي 
آن مي نويسند محرمانه و همين امر باعث مي شود به اطلاع كسي نرسد 
و رسانه ها هم به آن دسترسي ندارند، اما بايد پرسيد همه اينها محرمانه 
تلقي مي شود؟ در برخي سال ها سازمان بازرسي گزارش مي دهد كه به 
عنوان مثال ۴هزار نامه به دولت نوشته ايم يا اشكالي بوده يا پيشنهادي 

بوده، بارها سؤال مي كنم از اين ۴هزار مورد چند مورد پيگيري شد؟
وي ادامه داد: در اين دوره فعلي قوه قضائيه يك كار انجام شد مبني بر 
اينكه چهار انبار از انبار تمليكي مشاهده و گزارش آن به مردم نشان 
داده شد و شايد اين از ۴هزار مورد سازمان بازرسي اثرگذار تر بود چراكه 
مردم ديدند. اگر اين مورد نمايش داده نمي شد، مردم متوجه ارسال 
نامه نگاري ها نمي شدند. چرا بايد تمام گزارش هاي سازمان بازرسي 
محرمانه باشد، بله برخي از اين گزارش��ات قطعاً محرمانه است، اما 
بسياري از مواردي هست كه ما اگر در معرض ديد مردم قرار مي داديم 
و اجازه مي داديم دوربين ه��اي مختلف به محاك��م و زندان هاي ما 

مي آمدند، مطمئن باشيد كه وضع ما از امروز بهتر بود.

رياست جمهوری

  گزارش

 همايش ملي ارتقاي شفافيت روز گذشته در سالن اجلاس سران و با حضور سران سه قوه برگزار شد. رئيسي، قاليباف و اژه اي هر سه در اين همايش به بيان نكاتي در مورد الزام ارتقاي شفافيت
در كشور پرداختند، در عين حال كاستي ها را هم برشمردند. در اين ميان سخنان اژه اي بيشتر مورد توجه قرار گرفت، وقتي از قوانين محدودكننده شفافيت در قوه قضائيه گلايه كرد.


